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وزیر امور خارجه :
دوتابعیتی ها را تهدید نیستند

وزیر امور خارجه می گوید: ایرانیان خارج از کشور 
گرفتار تبلیغات کاذب نشوند.

»حســین امیر عبداللهیان« تاکید می کند:  ایران 
متعلق به همه ایرانیان است و آنها از سراسر جهان 

می توانند بدون دغدغه به کشور سفر کنند.
وی می افزاید: یکی از مســائل مورد توجه ما این 
است که ایرانیان خارج از کشور بتوانند به راحتی 
به ســرزمین مادری خود ســفر کننــد؛ علی رغم 
تبلیغات کاذب ایران هراسانه شاهد حضور میلیونی 
ایرانی های خارج کشــور در فصل های مختلف در 
داخل کشــور و ارتباط شان با سرزمین مادری شان 

هستیم.
 وزیــر امور خارجــه با بیان این کــه لایحه جامع 
حمایــت از ایرانیان خارج از کشــور برای تصویب 
در دســتور کار صحن مجلس شورای اسلامی قرار 
دارد، اظهار می کند: در این لایحه نگاه ویژه ای به 
ایرانیــان دو تابعیتی وجــود دارد که در چارچوب 
قانون مدنی بتوانیم تســهیلاتی را برای آنها فراهم 

کنیم.
به گــزارش ایســنا، امیرعبداللهیان در نشســت 
کارگروه کنسولی شورای عالی امور ایرانیان خارج 
کشــور با بیان این که این کارگروه یکی از هشت 
کارگروه ایجاد شــده در دبیرخانه شــورای عالی 
ایرانیان خارج کشــور در وزارت امور خارجه است، 
تصریح می کند: یکی از دغدغه های ایرانیان خارج 
از کشــور همواره رفع مشکلات کنسولی شان بوده 
اســت و از همین منظر این کارگروه موظف است 
کــه زمینه ای را فراهم کند که خدمات کنســولی 

مطلوب و با کیفیت به ایرانیان عزیز داده شود.
وی در بخشــی دیگــر از صحبت های خود با بیان 
این که بــرای ایرانیان خارج کشــور حفظ هویت 
ایرانی مهم اســت، ادامه می دهد: براســاس آمار 
و شــاخصه هایی که همکاران مــن در وزارت امور 
خارجه در اختیــار دارند 5.2 میلیــون ایرانی به 
صورت رسمی در کشورهای مختلف حضور دارند 
و این افراد جزو آن دســته ایرانیانی هســتند که 
حداقل یک مرتبه برای دریافت خدمات کنسولی 
به نمایندگی های سیاسی و یا کنسولی ما در خارج 

از کشور مراجعه کرده اند.
وی با بیان این که یکــی از وظایف اصلی ما ایجاد 
تســهیلات و ارائه خدمات بهتر بــه ایرانیان خارج 
از کشور اســت، تصریح کرد: آقای رئیس جمهور 
نیز تاکید ویــژه ای دارند و در همین ارتباط تاکید 
کرده اند که باید زمینه ای فراهم شــود که ســفر 
ایرانیــان خارج از کشــور به ایران هرچه بیشــتر 

تسهیل شود.

عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام براین باور 
است

لزوم بازسازی جایگاه بین المللی ایران
»سید محمد صدر« دیپلمات پیشین و عضو مجمع 
تشــخیص مصلحت نظام می گوید: چالش خیلی 
جدی در منطقه نداریم و چالش ایران بیشــتر در 
خارج از منطقه اســت. چالش ایران، بین المللی و 
مربوط به تحریم ها و قطعنامه های سازمان ملل و 
همچنین مسایلی اســت که در ارتباط با موضوع 
هسته ای و موشکی ایران است. نکته مهمی که در 
اینجا وجود دارد این است که متاسفانه کشورهایی 
که تمایل دارند با ایران ارتبــاط بگیرند، به دلیل 
بحــث تحریم ها نمی توانند روابــط خود با ایران 
را گســترش دهند لذا گمان می کنند که اگر این 
ارتباط برقرار شود ممکن اســت تحریم ها بر آنها 

اثرگذار باشد.
وی معتقد است: با توجه به ظرفیت های کشور در 
ابعاد مختلف، در حــال حاضر »جایگاه بین المللی 
ایران« مناسب نیســت. ایران جایگاه استراتژیک 
مهمــی دارد و مهمترین این جایگاه محل برخورد 
ســه قاره اســت فلذا این موقعیت جغرافیایی یک 
اســتعدادی به ایران می دهد کــه می تواند هاب 
منطقــه از نظر اقتصــادی، سیاســی، فرهنگی، 
بین المللی و غیره باشــد؛ ولی متاسفانه نتوانستیم 
چنین موقعیتی را کسب کنیم. همچنین در ایران 
بســیاری از نیروهای انســانی، تحصیل کرده و در 
سطح بالایی هســتند که می توانند موقعیت های 
خوبی را برای کشــور رقم بزنند، اما متاســفانه با 
سیاست هایی که وجود دارد برخی از این نیروهای 
انســانی از کشــور مهاجرت می کننــد. معتقدم 
اصلاح این سیاســت ها می تواند در آینده »جایگاه 
بین المللــی ایران« را بالا ببرد، ولی اگر این اصلاح 
صــورت نگیرد، روز به روز موقعیت و جایگاه ایران 
نیز افول خواهد کرد.وی در گفت و گو با شــفقنا 
می افزاید: در ارتباط با همســایگان باید بیشــتر 
اعتمادســازی صورت بگیرد. زمانی که مسئولیت 
معاونت سیاســت خارجی و روابط با کشــورهای 
عربی را عهده دار بودم، سفری به امارات داشتم که 
آن زمان شیخ زاید حکمران امارات بود. در ملاقاتی 
که با ایشان داشتم، جمله ای را بیان کردکه بسیار 
عجیب بود. وقتی بحــث از دولت اصلاحات آقای 
خاتمی شــد، شــیخ زاید گفت: »آقای خاتمی نه 
تنها بــرای ایران امنیت آورد کــه برای ما هم در 
کشــورهای جنوب خلیج فارس امنیت رقم زد.« 
اگر این احســاس در تمام کشورها به وجود بیاید 
که ایــران باعث امنیت اســت و می توان با کمک 
آن امنیــت منطقه را تامین کــرد، روابط با همه 
کشورهای همســایه روز به روز گسترش و بهبود 
خواهد یافت. بنابرایــن معتقدم که باید در جهت 
ســاختن این تفکر در ابعاد امنیتــی، اقتصادی و 
غیره هماهنگی کامل ایجاد شــود. اعتماد سازی و 

تنش زدایی باید به صورت جدی دنبال شود.

چشم انداز

 آخرین اخبار قضایی
 درباره زندانیان سیاسی و کانون وکلا

»مسعود ستایشی«سخنگوی قوه قضائیه  درباره آخرین 
وضعیت پرونده دو جاسوس فرانسوی گفته است: پرونده 
پس از بررسی و تحقیق جامع با صدور کیفرخواست به 
دادگاه صالح ارسال شده و در وقت رسیدگی است. وکلای 
متهمان در دو نوبت پرونده را مطالعه کرده اند.سخنگوی 
قوه قضاییــه در خصوص اینکه مجلــس در مصوبه ای 
کانون هــای وکلا را ملزم به تبعیــت از مصوبات هیات 
مقررات زدایی وزارت اقتصاد کرده اســت و رئیس مرکز 
وکلا و کارشناسان رسمی در مطلبی این مصوبه را خلاف 
اصل تفکیک قوا دانسته است، نظر قوه قضاییه در مورد 
این مصوبه که صدور و نظارت بر پروانه وکالت به وزارت 
اقتصاد سپرده شود چیست؟ می گوید: این لایحه طبق 
اطلاعی که دارم به شورای نگهبان قانون اساسی ارسال 
شده و این مرجع قطعا با اعتمادی که به رسیدگی های 
هوشمندانه، دقیق، شــفاف و منطبق با موازین شرع و 
قانون اساســی دارد، این را مورد بررسی قرار داده است. 
خروجی آن هر چه که باشد و وصف قانون پیدا کند برای 
ما فصل الخطاب است.ستایشی با بیان اینکه از آنجا که 
مطالبات در این زمینه زیاد بوده می افزاید: حتی گاهی 
می گویند که ســخنگو باید در این زمینه موضع گیری 
کند، بر اســاس چارچوب ها، مقررات و اعتقاد به مراجع 
تصمیم گیری که در این فرایند اثر گذار هستند تصمیم 
می گیــرم و نظرات را تا امروز و فردا به محضر شــورای 
نگهبان می رسانیم.وی می گوید: مصوبات اخیر مجلس 
که مورد اشاره است، ناظر بر نهاد وکالت است یعنی همان 
وکالتی که در مقررات موضوع ماده ۶5۶ قانون مدنی به 
عنــوان عقد وکالت دیده می شــود و همان مواردی که 
در مقررات مواد ۳۴ و ۳5 به بعد قانون آیین دادرســی 
مدنی روشن و مبرهن است.ستایشی در ادامه می افزاید: 
مصوبات اخیر مجلس شورای اسلامی ناظر بر نهاد وکالت 
است نه صرفا کانون های وکلای دادگستری. نمایندگان 
مجلس در 2۹ مردادماه در جریان بررسی طرح “تأمین 
مالی و جهش تولید و...  “ الحاقیه ای را تصویب کردند که 
اولاً افزون بر کانون های وکلای دادگستری و کانون های 
کارشناسان دادگستری تمامی نهاد های زیر مجموعه قوه 
قضاییه مانند مرکز وکلای کارشناسان رسمی و مشاوران 
خانواده قوه قضاییه، سازمان ثبت اسناد و املاک کشور، 
داوری و میانجیگری دفاتر قضایی و دفاتر ترجمه اسناد 
رســمی و ... نیز ملزم به اتصال بــه درگاه ملی مجوز ها 
خواهند بود.سخنگوی قوه قضاییه ادامه داده است: دوما 
پروانه ها و مجوز هایی که تا کنون صدور، تمدید و ارتقا، 
تعلیــق و ابطال آن از طریــق نهاد های مذکور با رعایت 
قوانین و مقررات حاکم بر این نظام های صنفی حرفه ای 
صــورت می گرفت از این به بعد باید از طریق این درگاه 
صورت پذیرد. سوما مصوبات هیات مقررات زدایی نیز از 
شمول صلاحیت های دیوان عدالت اداری که مرجع تظلم 
خواهی مردم علیه دولت است خارج شده و از سوی دیگر 
کمیسیون تلفیق مجلس شورای اسلامی نیز در مورخ 2۸ 
مردادماه ۱۴۰2 طی مصوبه ای مشابه در جریان اصلاحات 
اعمال شده در لایحه برنامه هفتم توسعه افزون بر آن که 
صدور تمدید، توسعه اصلاح تعلیق و ابطال پروانه وکالت 
را فقط از طریق درگاه ملی مجوز ها مجاز دانسته، آزمون 
اختبــار کارآموزی را نیز از فرآینــد صدور پروانه وکالت 
حذف کرده و اختیار وضع آیین نامه نظارت پســینی بر 
عملکرد وکلای دادگستری را به وزارت اقتصاد و دارایی 
واگذار کرده است.ستایشــی در مورد ایــرادات مصوبه 
مجلس اظهار کرده است: یکی از مواردی که محل ایراد 
است، عدم رعایت اصول قانون اساسی، عدم رعایت اصل 
۱5۸ قانون اساسی و لزوم تهیه لوایح قضایی توسط رئیس 
قوه قضاییه که این اولین ایراد ما در این قضیه است، لوایح 
قضایی باید توسط رئیس دستگاه قضا تهیه شود.ستایشی 
در ادامه می افزاید: در بحث وکالت جنبه خدمات عمومی 
آن به مراتب با کسب و کار متفاوت است در نتیجه باید 
نظارت این مجموعه مثل بسیاری از کشور ها یا مستقل 
باشد یا به صورت صنفی و نظارت کلی قوه قضاییه وکالت 
جنبه علمی و آموزشی و خدمات علمی و فرهنگی دارد با 
موضوع خرید و فروش کالا متفاوت است لذا از مجموعه 
یا وزارتخانه هایی مثل اقتصاد و دارایی و صنعت و تجارت 
و تحت امر آن ها نباید باشــد. کاملاً باید جدا باشد و زیر 
نظر مرجع حقوقی و نه تجارت و مالی و از این دســت 
وزارت صمت، اقتصاد دارایی نگاه ســود و عرضه و تقاضا 
است، ولی نگاه قوه قضاییه و صنف وکلا دادگستری نگاه 
حقوقی است لذا مراجع نظارتی اعم از، آزمون، گزینش، 
آموزش، رسیدگی به تخلفات و باید در مرجع حقوقی و 
قوه قضاییه وکلا و دادگستری باشد نه وزارت صمت، چون 
کسب و کار و متفاوت است. این مصوبه موجب می شود 
اعتماد مــردم از وکلا کاملا از بین برود. ضرر این قضیه 
علاوه بر ضرر به شهروندان به نظام و حکومت به ویژه قوه 

قضاییه وارد خواهد شد.
آخرین جزئیات پرونده مهدی یراحی

سخنگوی قوه قضاییه در رابطه با آخرین وضعیت پرونده 
مهدی یراحی خبر داده اســت: پرونده ای در دادســرای 
تهران تشکیل شده است. اتهام وی تشویش اذهان عمومی 
و ساخت و انتشار فیلم های برخلاف عفت عمومی است. 
پرونده این فرد پس از تفهیم اتهام و تحقیقات مقدماتی 
با صدور قرار جلب دادرســی و متضمن کیفرخواست به 
دادگاه صالح ارسال شــده است و در حال حاضر وی بر 
اساس قرار تامین بازداشت موقت در زندان به سر می برد.

جزئیات دستگیری یک شهروند سوئدی
ســخنگوی قوه قضاییه در پاسخ به سوالی درباره اینکه 
دولت ســوئد هفته گذشته اعلام کرده که یک شهروند 
این کشــور بیش از یک سال است که در ایران بازداشت 
شده است، گفت: این تبعه سوئدی جرایمی را در سرزمین 
جمهوری اســلامی ایران مرتکب شده که بر اساس آن 
جرایم رسیدگی های مقدماتی صورت گرفته و وی با قرار 
قانونی به زندان اعزام شده است.ستایشی گفت: تحقیقات 
در خصوص این فرد در حال نهایی شــدن اســت و در 
روزهای پیش رو پرونده وی با تصمیم نهایی دادســرا به 

دادگاه صالح ارسال خواهد شد.

تحلیل

همدلــی| شــنبه گذشــته در اجــلاس 
»جی 2۰« قرارداد احــداث کریدور »هند، 
اروپا، عربســتان ســعودی« امضا  اتحادیه 
شد. تحلیل ها حاکی از این است که آمریکا 
به دنبال مقابله با نفــوذ ترانزیتی چین در 
منطقــه خاورمیانــه اســت. رئیس جمهور 
آمریکا در اجلاس جی2۰ این قرارداد را یک 
»معامله  کلان واقعی« خواند. معاون امنیت 
ملی کاخ ســفید، جان فاینر، این قرارداد را 
به نفع کشــورهای کم در آمد و متوســط 
منطقه دانست و گفت که این کریدور نقش 
مهمی را برای خاورمیانه در تجارت جهانی 
ایفا خواهد کرد. نخســت وزیر هند، نارندرا 
مودی، در حاشیه  این اجلاس گفت:»امروز 
با ابتکار ارتباطی بــزرگ، بذرهایی را برای 
نســل های آینــده می کاریم تــا رویاهای 

بزرگ تری داشته باشند.«
مســیر ۸۱۶۶ کیلومتری کریدور اقتصادی 
جدید )شــرقی- غربی( که هند را از طریق 
دریا به امارات و سپس با قطار به عربستان 
ســعودی ، اردن ، اسرائیل و سپس کشتی 
بــه اروپا و در داخل این قــاره با کامیون تا 
بندر هامبورگ آلمــان ادامه پیدا می کند؛ 
بیشتر یک مسیر ترکیبی دریا – ریل- جاده 
تجــاری برای حمل و نقل کالا با کشــتی، 
قطار ، کامیون برای تبــادل کالا بین هند 
و اروپا اســت که آمریکا در رقابت با چین و 
برای جایگزینی کالای هندی بجای چینی 
آن را طراحی کرده است و در نشست اخیر 
ســران جی2۰ در هند تفاهم نامه آن بین 

امریکا ، هند و عربستان امضا شده است.
سایه سیاست بر کریدور پیشنهادی

»نصرت الله تاجیک« ســفیر پیشین ایران 
در اردن در این باره گفت: اگر چه جزئیات 
این پروژه در حال حاضر بسیار مبهم است 
امــا اهداف پنهان آن نیز بر ایهام آن افزوده 
اســت. یکی از نقاط ضعف این طرح شرقی 
غربی ، ترکیبی بودن آن اســت که در این 
۸۱۶۶ کیلومتر کالا باید از کشتی به قطار و 
سپس به کشتی و نهایتا به کامیون منتقل 
شــود. هزینه حمــل و نقــل دریایی ارزان 
ترین اســت و بعید به نظر می رســد که با 
کوتاه کردن مســیر و حذف دریای سرخ و 
مصــر در مقابل چند بار تخلیه و بارگیری و 
قیمت های متفــاوت حمل و نقل دریائی ، 
ریلی و جاده ای این پروژه خیلی هم صرفه 
اقتصادی داشــته باشــد. مگــر آنکه جنبه 
سیاســی آن نیز به صرفه اقتصادی نداشته 
آن اضافه شود. اجرای این طرح هم تبعات 
اقتصادی برای مصــر دارد و هم از اهمیت 
دریای ســرخ و کانال سوءز می کاهد و در 
عوض اسرائیل را وارد این چرخه می کند تا 
عادی سازی رابطه عبری - عربی راحت تر 

صورت پذیرد.
این کارشناس مسائل سیاسی و بین الملل 
در گفــت و گو بــا خبرآنلایــن گفت: این 
کریدور یک ایده است که به تازگی در گروه 
جی2۰ مطرح شده است و نیاز به رایزنی و 
حل مشــکلات اصلی و جانبی آن دارد. کلا 

بیشتر طرحی سیاسی است تا اقتصادی.
کریدوری برای رقابت با چین

تاجیــک  افزود:چیــن با توجه بــه رقابت 
اقتصادی که با آمریکا دارد ایده  یک کمربند 

را  جــاده  یــک 
سرمایه  طراحی، 
گذاری و پیگیری 
می کنــد تا بتواند 
اقتصادی  نفــوذ 
بازار  در  را  خــود 
و  آســیا  غــرب 
و  خاورمیانــه 
افزایــش  اروپــا 
طبیعتــا  دهــد. 
در  هم  غربی هــا 

رقابت با چین به دنبــال طراحی و احداث 
کریدورهایــی بــرای دوســتان و متحدان 
خودشان هستند. البته این کریدور فقط در 
زمین بازی چین و آمریکا نیســت بلکه پای 
رقابت هند و چین هم در میان است و چه 
بســا اگر موضوع بخواهد جدی شود باعث 
رو در رویی این دو نیز بشــود که خواسته 
آمریکا نیز تامین می شــود! اکنون هندی ها 
روی سکوی پرش اقتصاد جهانی هستند و 
با یک اقتصاد قوی دارند رشــد می کنند و 
یکــی از اهداف آمریــکا از این طرح جذب 
هند به غرب است. جمعیت زیاد این کشور 
و ســرمایه گذاری هایی کــه بــر فناوری و 
نرم افزار انجام داده موقعیت ویژه ای به هند 
داده. اما اگر اشــتباه کنــد و در این مرحله 
وارد رقابت سیاســی با چین شــود ممکن 
اســت روند توســعه اش لطمه بخورد. پس 
هند هم به دنبال توسعه  نفوذ اقتصادی خود 
به وســیله  این کریدور است؛ اگر چه آن ها 
مثــل آمریکایی ها به دنبال نفوذ سیاســی 
نیســتند و صرفا بر جنبه  اقتصادی توسعه 

و رشد متمرکز شده اند.
فاصله ایده تا عمل

تاجیک با اشــاره به اینکه ایــن کریدور تا 
الان که جزئیات آن مشخص نشده ، بیشتر 
یک ایده اســت، گفت: تا بــه وجود آمدن 
و ســرمایه گذاری های  زیرساخت های لازم 
مورد نیاز و احــداث این کریدور راه درازی 
مانده اســت. چینی ها در زمینه  طرح یک 

جاده  یــک  کمبربنــد 
خیلی جلوتر هســتند، 
زیرا از یک دهه قبل این 
مسیر را شروع کردند و 
سرریز اقتصادی خود را 
در کشورهای این مسیر 
ی  ی ها ر ا یه گذ ما ســر
زیــادی بــرای احداث 
جاده  مانند  زیرساختها 
انجام  فرودگاه  و  بندر   ،

داده اند. 
وی بــا بیان اینکــه کریدورهــای فراوانی 
اطراف ایران است که تا کنون نتوانسته ایم 
از فواید اقتصادی آنهــا بهره برداری کنیم، 
گفت: همســایگان ما به دنبال وصل کردن 
خود به اقتصاد جهانــی و اقتصادهای نو پا 
هستند. ما از این جهت ضعیف عمل کردیم 
و نتوانســتیم مزیت های نســبی خود را به 

مزیت های رقابتی تبدیل کنیم.
 کریدور شــمال به جنــوب یکی مهم ترین 
کریدورهای جهان اســت که خلیج فارس را 
به آســیای مرکزی و از آن طــرف به اروپا 
و آمریکا وصل می کند. متاســفانه به دلیل 
نبود زیرســاخت های مناسب حمل و نقل 
و ناکارامــدی سیســتم گمرکی و بســیار 
مسائل دیگری که وجود دارد نتوانستیم از 
این فرصت اســتفاده کنیم. به دلیل چنبره  
یک سیســتم اداری غلط بر کشــور حتی 
ســرمایه گذاران داخلــی هم مایــل به کار 
کردن در این زمینه ها نیســتند، چه برسد 
به سرمایه گذاران خارجی. مهم ترین درسی 
که ما باید از این کریدور بگیریم این اســت 
که فرصت ها منتظر مــا نخواهند ماند. اگر 
از فرصت ها اســتفاده نکنیم آن ها به تهدید 

تبدیل می شوند. 
فرصت های معطل مانده

تاجیک درپاسخ به این سوال که آیا ممکن 
اســت این کریدور مزیت هــای ژئوپلتیک 
ایران را از بین ببرد، گفت: ما الان در چرخه  
مراودات تجــاری جهانی جایــی نداریم و 

سیاست خارجی غیر متوازنی که اتخاذ کرده 
ایم، درگیری های غیر ضروری و تحریم های 
سختی را روی دوش کشور می گذارد! ما را 
از حضور در اقتصاد جهانی باز داشته است. 
دولت ما بیش از حد خود را درگیر مســائل 
جزئــی کــرده و از آینده نگــری و پیگری 
پروژه های بزرگ فاصله گرفته اســت. الان 
در ســطح منطقه یی چند اقتصــاد نوپا در 
حاشیه  خلیج فارس شــکل گرفته است که 
آینده منطقه را متاثر می کنند. ســعودی ها 
بــا اندوخته  ارزی کلان خــود و امارات هم 
ســرمایه  خود و جذب ســرمایه ی خارجی 
در جهت نقش آفرینی سیاســی اقتصادی 
حرکــت می کنند. ســعودی ها بیشــتر از 
نقــش خود در دنیای انرژی ســود می برند 
اما اماراتی ها که ظرف سی ســال گذشــته 
تقریبــا با فورش کمی نفت از صفر شــروع 
کردند و الان خیز بین المللی بزرگی را برای 

مشارکت در اقتصاد جهانی برداشتند.
وی افزود:در سطح بین المللی هم رقابت های 
ســاخته  غرب و مجموعه های برآمده از این 
رقابت مثل شــانگهای و بریکس و جی2۰ 
در جریان اند. همیــن الگویی که چین در 
اقتصاد پیش گرفتــه می تواند نمونه  خوبی 

برای ما هم باشد. 
یعنی به صفر رساندن تنش سیاسی و به صد 
رساندن تلاش اقتصادی. همه  این تحولات 
می تواند برای ما درس و عبرت خوبی بشود 
که هرچه سریع تر مسائل داخلی و خارجی 
خود را ســامان دهیم و به چرخه ی رقابت 
اقتصــادی منطقه ائــی و جهانی بازگردیم. 
ایــن تحریم ها اگرچه تن اقتصاد ما را بیمار 
و نحیف کرده اما سو مدیریت و ناکارآمدی 
سیستم اداری و پروژه هایی که با هزینه های 
هنگفت و زمان بسیار زیادی اجرا می شوند 
نابود شــدن فرصت ها تاثیرگذارند.  هم در 
نباید مایوس شد. ایران ظرفیت های زیادی 
برای پیشــرفت و توســعه دارد. باید از این 
تحولات عبرت گرفت و دست به اصلاح امور 

اساسی زد.
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»جلال محمودزاده« نماینده مهاباد با اشــاره به ســفر 
»ابراهیم رئیسی« به اســتان خراسان جنوبی که حوزه 
انتخابیــه وی در انتخابات مجلس خبــرگان رهبری به 
شــمار می رود، گفت: اگر ایشان در انتخابات پیش رو از 
همین حوزه انتخابیه مجددا کاندیدا شوند، یک دوگانگی 

در نگاه دولت به این مساله را نشان می دهد.
محمودزاده در پاســخ به این سوال که »طرح ممنوعیت 
سفر استانی صرفا یک ایده در زمان صدور بخشنامه بود 
یا در حال طراحی و تدوین اســت؟«، گفت: این موضوع 
مدنظر ما اســت و یک تعدادی از نمایندگان قصد داریم 
طرحی بنویســیم که دولت در یک سال آخر منتهی به 
انتخابات ریاســت جمهوری سفرهای اســتانی نداشته 

باشد.
وی تصریح کرد: خب اگر بنا باشــد این ها 
روی این مســاله  که یک ســال مانده به 
انتخابــات کارهای روتیــن نمایندگی را 
تبلیغ حساب کنند، خب این موضوع برای 
دولت هم وجود دارد و در واقع این بحث 

واحد و مشترک بین دو قوه است.
 اگر دولت نســبت به ایــن طرح مخالف 
باشد، آن وقت چه پاســخی برای صدور 
آن بخشــنامه دارد که یکســال مانده به 
انتخابات نماینــدگان را از انجــام کار و 

وظیفه نظارتی محدود کند.
وی در گفت و گو با ایلنا گفت: اگر بناست دولت کارهای 
روتین نمایندگان را در سال انتخابات تبلیغ حساب کند، 
این موضوع برای قــوه مجریه هم وجود دارد و در واقع 

یک بحث واحد و مشترک بین دو قوه است.

عضو مجمع نماینــدگان آذربایجان غربی 
عنــوان کرد: ما اصلا در نظر داشــتیم که 
یک طرح دو فوریتــی بدهیم که اگر قرار 
است چنین شــرایطی در نظر گرفته شود 
و کارهــا و اقدامات نمایندگان را تبلیغ در 
نظر بگیریم، رئیس جمهــور هم در فاصله 
یک ســال باقی مانده به انتخابات ریاست 
جمهوری نباید ســفر استانی داشته باشد، 

چرا که آن هم تبلیغ محسوب می شود.
وی افــزود: در واقع نمی شــود ما در یک 
موضوع مشترک و واحد دو نگاه و عملکرد 
متفاوت داشته باشیم که دولت این را برای 
خودش مجــاز بداند و برای مجلس کــه یک قوه دیگر 
اســت، مجاز نداند.اگر ایشــان در انتخابــات پیش رو از 
همین حوزه انتخابیه مجددا کاندیدا شوند، یک دوگانگی 
در نــگاه دولت به این مســاله را نشــان می دهد. وقتی 

معاون وزیر کشــور دولت هنوز یک سال از دوره قانونی 
نمایندگان باقی مانده و نمایندگان براســاس قانون باید 
کار انجام دهند و پروژه ها و توســعه منطقه را پیگیری 
کنند؛ با صدور بخشــنامه ای مانع می شــود و کار عادی 
نمایندگان مجلس را به عنوان تبلیغ حســاب می کند، 

اینکه خودشان وارد تبلیغات شوند، واقعا عجیب است.
وی ادامه داد: اگر یک مدیر اجرایی حاضر نشــد قانون 
را اجــرا کند و از زیر کار در رفت و مشــکلات مردم را 
رســیدگی نکرد، این وظیفــه نماینــدگان خواهد بود 
که نظــارت کنند که چرا ترک فعــل کرده اند و وظیفه 
مشــخص قانونی را انجام نمی دهند، این ها بعد نظارتی 

کار مجلس است این که دخالت نیست.
 اگر بنا باشــد دولت یک ســال وظیفه نظارتی مجلس 
را نادیده بگیــرد و اجازه ندهد نماینــدگان کار روتین 
خودشــان را از بعــد نظارتی انجام دهنــد و بعد رئیس 
جمهور برود در یک منطقه ای سفر کند و سخنرانی کند 
که در آنجا نماینده مجلس خبرگان اســت و بخواهد در 
آینده مجددا از آنجا کاندیدای مجلس خبرگان شود یک 
دوگانگی در رفتار و نگاه دولت را نشــان می دهد و باید 

در این مورد توضیح دهد.
وی با اشاره به اینکه استیضاح وزیر کشور منتفی نشده 
است، خاطرنشان کرد: استیضاح ۱۴ محور داشت و تنها 
یک محور موضوع بخشــنامه معاون سیاســی بود و ۱۳ 

مورد آن هنوز برقرار است. 
نماینــدگان مجلس هنوز پیگیر هســتند و از حدنصاب 
هم نیفتاده است، ما به عنوان طراحان این مساله پیگیر 
هســتیم و با شــروع به کار مجلس مجددا آن را دنبال 

خواهیم کرد.

پس لرزه های بخشنامه انتخاباتی معاون برکنار شده وزیر کشور ادامه دارد

چالش مجلس با سفرهای استانی رئیس جمهور

تاجیک: همسایگان ما به دنبال وصل 
کردن خود به اقتصاد جهانی و اقتصادهای 
نو پا هستند. ما از این جهت ضعیف عمل 

کردیم و نتوانستیم مزیت های نسبی خود را 
به مزیت های رقابتی تبدیل کنیم

*به دلیل نبود زیرساخت مناسب حمل و 
نقل و ناکارآمدی سیستم گمرکی، نتوانستیم 
از فرصت کریدور شمال به جنوب استفاده 

کنیم 

* نماینده مهاباد: 
نمی شود ما در یک 
موضوع مشترک و 

واحد دو نگاه و عملکرد 
متفاوت داشته باشیم 
که دولت این را برای 
خودش مجاز بداند و 

برای مجلس که یک قوه 
دیگر است، مجاز نداند


